
Antigenním samotestům nevěří už vůbec
nikdo, ani vláda! Opatření nevydrželo ani
jeden den
- CZ24 News | 28. dubna 2021

ČESKO: Vláda po necelém dni zase otočila a rozhodla se pro testování ve službách povolit i
samotesty prováděné v práci či školách. Původně však ministr zdravotnictví Petr Arenberger (za
ANO) tvrdil, že by jejich využití bylo zbytečným rizikem pro podnikatele. Negativní test bude sloužit
jako propustka například do kadeřnictví, provozovatelé pak budou muset vést evidenci zákazníků
kvůli potřebám hygienických stanic. Na to, jak ji provádět, musí podle ministerstva zdravotnictví
přijít sami. „Nejsme povinni ukládat, jak to má vypadat, to je na jednotlivých živnostnících,“ řekla
mluvčí ministerstva Jana Schillerová.

K pochybnostem okolo účinnosti antigenních testů se nepřímo přidala i vláda. Od pondělí má dojít
k rozvolnění služeb péče o tělo, kam patří například kadeřnictví či masérské salony. Jednou
z podmínek pro jejich využití budou nově negativní antigenní či PCR testy. Na pondělním jednání
však vláda rozhodla, že může jít pouze o ty odebrané v odběrových centrech či u praktických lékařů,
nikoliv o samotesty. „Pak je to rizikovější a nechceme zatěžovat služby nějakými riziky, které by
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z toho mohly vyplývat,“ řekl ministr zdravotnictví po pondělním jednání vlády.

Už o den později však na svém Twitteru uvedl, že se situace mění. „Podařilo se mi prosadit můj
původní návrh, abychom mohli při návštěvě kadeřnictví, pedikúr a dalších služeb použít i výsledky
testů ze zaměstnání nebo ze škol,“ uvedl Arenberger. Tentokrát však dodal, že jde o přijatelnou
alternativu testů z odběrových míst. Pro využití služeb pak platí, že antigenní test bude platný 72
hodin od odběru, PCR sedm dní. Lidé očkovaní, kteří mají 14 dní od poslední dávky, nebudou muset
mít test, stejně jako ti, kteří v posledních 90 dnech prodělali nemoc covid-19.

Podmínku testování pouze v laboratořích kritizovali někteří poskytovatelé služeb, podle kterých mohl
nastat u některých klientů problém se sladěním termínu návštěv s volnou kapacitou testovacích míst,
jiní klienti už kvůli podmínce testování služby odmítají. Někteří poskytovatelé tak chtěli situaci řešit
pouze čestným prohlášením a vyloučení samotestů považovali za chybu.

Kromě povinnosti pro zákazníky však čeká povinnost navíc i samotné poskytovatele služeb.
Ministerstvo zdravotnictví po nich totiž bude požadovat, aby aktivně kontrolovali a evidovali
zákazníky, kteří jejich služeb využijí, jak sdělila mluvčí resortu Jana Schillerová. Evidence má podle
ní sloužit především pro krajské hygienické stanice. „Způsob je na samotných provozovatelích, v
případě, že se odhalí někde nějaká nákaza, bude to sloužit pro hygienické stanice, pro trasování,“
řekla Schillerová.

Ministerstvo podle ní nemá povinnost ukládat, jak mají podnikatelé evidenci provádět. „V případě, že
to bude hygienická stanice v případě nějakého ohniska vyžadovat, obrátí se na poskytovatele a ten
jim předá kontakty. Jestli to bude jméno, telefon, jde o to, aby se mohli trasovat,“ dodala s tím, že
podklady pak mohou sloužit i ke kontrole jinými orgány, jako je Česká obchodní inspekce či
živnostenský úřad. Konkrétní postup však zatím není hotový, dodala Schillerová.

Podle odborníka na zdravotní právo a experta Pirátů Ondřeje Dostála však k takové evidenci není
důvod. „Není zapotřebí sbírat na straně poskytovatelů nějaké údaje, jedná se o něco, co je v
databázích testování. V takovém případě není problém udělat nějakou aplikaci, která si na žádost
uživatele tuto informaci ověří a podle toho vygeneruje potvrzovací kód,“ řekl Dostál.

Podle něj je však problematický i vůbec samotný plán na testování. „Jsem přesvědčený, že to nebude
obhajitelné, mimo jiné by to beztak vedlo k jediné věci a to k černému trhu, obcházení toho
opatření,“ dodal Dostál. Podle něj není například příliš důvodná platnost testu zejména v dlouhých
časových úsecích, když je ukazatelem určité bezpečnosti spíše ve chvíli, kdy se provede, zatímco
druhý den už se může člověk opět nakazit.

Zatímco ve službách vidí vláda samotestování jako rizikové, v případě škol ho dlouhodobě
prosazovala a odkládala možný přechod k testování na školách metodou PCR, po čemž volají některé
kraje, města či samotní zástupci škol. Podle nich je velmi nízká záchytnost pozitivních na školách
zřejmě důsledkem toho, že testy nejsou účinné. Z nízkých záchytů pak ještě značnou část tvoří
falešně pozitivní. „Dlouhodobě je cca polovina testů falešně pozitivních,“ uvedla na Twitteru
například hejtmanka Středočeského kraje Petra Pecková (STAN). Urychlit by to nakonec mohl
problém s tendrem pro další miliony antigenních testů do škol, který musela Správa státních
hmotných rezerv zrušit, protože žádný ze zájemců nesplnil zadávací podmínky. Podle ministra
školství Roberta Plagy (za ANO) je to tak zároveň možnost, jak zrychlit zavedení PCR testování do
škol.
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